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  استقبال ایران 
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گروه خبر// اســتاندار هرمزگان با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران، اولویت ویژه ای برای همکاری و 
مشارکت اقتصادی با کشورهای منطقه، به خصوص کشورهای عضو اکو قائل است، گفت: اینجانب نیز به 
تأسی از سیاست های دولت سیزدهم و دستورات صریح ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران، جناب 
آقای دکتر رئیسی، »تعامل حداکثری« با دوستان و همسایگان جمهوری اسلامی ایران را در دستور کار 

قرار داده ام.
   به گزارش دریا، مهدی دوستی در نشست مشترک اقتصادی استان هرمزگان با سازمان همکاری اقتصادی )اکو( 

که با حضور دبیرکل و نمایندگان دائم کشورهای عضو این سازمان برگزار شد، ضمن تبریک عید سعید مبعث نبی 
مکرم اسلام حضرت محمد مصطفی »صلی الله علیه و آله و سلم« ، با بیان اینکه مفتخریم که در استان هرمزگان، 
دروازه پیشرفت ایران، میزبان دبیرکل، معاونین و نمایندگان کشورهای عضو اکو هستیم، عنوان کرد: عصر حاضر، 
عصر منطقه ماست؛ این منطقه، پهنه ای از تمدن، فرهنگ و ارزش های غنی است و بسیاری از اصول و قواعد 
پیشرو در عرصه بین الملل، نظیر احترام متقابل، پایبندی به تعهدات و معاهدات میان ملت ها، و حسن همجواری 

با همسایگان، از این پهنه تمدن ساز سرچشمه گرفته است.

نوروز کرونایی 
در انتظار هرمزگان

ساماندهی قلعه پرتغالی های 
 جزیره هرمز 

برای بازدید گردشگران 
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 امام جمعه بندرعباس :
 اتمام پروژه های نیمه تمام روستای 

» فاریاب سنگویه « بستک را پیگیری می کنم

 برگزاری جشنواره خواجه  عطا 
سبک زندگی ساحلی و دریایی

 بازدید مدیرعامل فولاد هرمزگان 
از واحد احیا مستقیم

 افزایش شیوع مسمومیت با چنته 
در کودکان هرمزگانی

ادامه در همین صفحه

ریا
/د

س 
عک

شهردار بندرعباس عنوان کرد
سورو ، محله ای قدیمی و با هویت

استاندار هرمزگان در نشست مشترک اقتصادی استان هرمزگان با سازمان همکاری اقتصادی )اکو( :

تعامل حداکثری با دوستان و همسایگان ایران 
را در دستور کار قرار داده ایم

هرمزگان با ظرفیت های متعددی که دارد، می تواند به عنوان بازوی ترانزیتی کشورهای عضو اکو در تنگه هرمز و آب های آزاد نقش آفرینی کند

ادامه از تیتر یک //
  وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران، اولویت ویژه ای برای 
همکاری و مشارکت اقتصادی با کشورهای منطقه، به خصوص 
کشــورهای عضو اکو قائل اســت. اینجانب نیز به تأسی از 
سیاست های دولت سیزدهم و دستورات صریح ریاست محترم 
جمهوری اســلامی ایران، جناب آقای دکتر رئیسی، »تعامل 
حداکثری« با دوســتان و همسایگان جمهوری اسلامی ایران 
را در دســتور کار قرار داده ام.استاندار هرمزگان با بیان اینکه 
بی تردیــد تقویت نقش و جایگاه ســازمان های منطقه ای به 
عنوان تسهیل کننده همکاری های دوجانبه و چندجانبه، مورد 
توجه و اهتمام ماست؛ که یکی از نمودهای واضح آن سازمان 
همکاری های اقتصادی اکو است، افزود: طی سالیان گذشته، 
دستاوردها و پیشرفت های خوبی در سازمان اکو بدست آمده 
است اما کماکان فاصله معناداری مابین موفقیت های حاصله 
با ظرفیت هــا و توانمندی های واقعی ســازمان وجود دارد. 
برای نمونه، با وجود پتانسیل های تجاری بالا، تجارتِ درون 
منطقه ای کماکان کمتر از ۱۰ درصد است.دوستی تصریح کرد: 
اولین قدم برای توسعه تجارت هر کشور، تعیین اولویت های 
کالایی و خدماتی می باشد؛ بدین منظور، لازم است در گام اول، 
کشورهای هدف تجاری مشخص شود. جمهوری اسلامی ایران 
به تبعیت از این موضوع، کشورهای همسایه به ویژه کشورهای 
عضو اکو را به  عنوان کشــورهای اصلی مقاصد تجاری خود 
انتخاب کرده است و تلاش می کند با پیگیری های مستمر در 
سطوح ملی و استانی، هدف گذاری تجاری خود با کشورهای 
عضو این سازمان را محقق سازد.وی گفت: حمل ونقل یکی از 
اجزای مهم اقتصاد بین الملل محسوب می گردد و به دلیل داشتن 
نقش زیربنایی، تأثیر فراوانی بر فرآیند رشد اقتصادی کشورها 
دارد. این بخش دربرگیرنده فعالیت هایی اســت که به شکلی 
گســترده در تمامی زمینه های تولید، توزیع و مصرف کالا و 
خدمات جریان دارد. بدون وجود شبکه حمل ونقل، تأسیسات و 
تجهیزات جانبی و ناوگان مطلوب، امکان رشد و توسعه عمومی 
کشورها با دشواری مواجه خواهد شد. اساساً در رشد و توسعه 
اقتصاد و تجارت جهانی در مقطع زمانی فعلی و روند گسترش 
آن نمی توان نقش سیســتم های حمل ونقل در بهینه ســازی 
هزینه ها، زمان سفر، سرعت جابه جایی، ایمنی و سطح خدمات 
ارائه شــده را انکار کرد.اســتاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: 
حمل ونقل، ظرفیتی اســت که علاوه بر مزیت های اقتصادی 
که به طور مســتقیم ایجاد می کند، موجب تعمیق پیوندهای 
اقتصادی و تقویت مناسبات تجاری با کشورهای همسایه و 
ایجاد بسترهای مطلوب برای سرمایه گذاری بخش خصوصی و 
مشارکت و همکاری های بین دستگاهی خواهد شد. در شرایط 

کنونی و موقعیت ممتاز بنادر جنوبی ایران در دسترسی به خلیج 
فارس، تنگه هرمز و دریای عمان، امکان تســریع در تکمیل 
زیرساخت های جاده ای، ریلی و هوایی و تسهیل و تسریع در 
انجام فرآیندها و فعالیت های تجاری و بازرگانی وجود دارد که 
این موضوع موجب جهش و گسترش همکاری های اقتصادی 
پایدار خواهد شد.دوســتی بیان داشت: امروزه ایجاد بستری 
مناسب و جدید برای توسعه تجارت و بازرگانی مبتنی بردانش 
و ایجاد زنجیره لجســتیک کارآمد، به منظور ایجاد چابکی در 
حمل ونقل و توزیع بار از طریق بنادر و مراکز توزیع، استفاده از 
توان و تکنولوژی کشورهای پیشرو در حوزه مدیریت زنجیره 
تأمین و ایجاد پارک های لجستیکی و حمل ونقل می تواند در 
تحقق این امر نقش بسزایی ایفا کند.وی با بیان اینکه توجه به 
تنوع دروازه های تجاری در هر کشور امری است که از منظر 
اقتصاد سیاسی حائز اهمیت می باشد، اضافه کرد: نزاع اخیر در 
اوکراین اهمیت تنوع بخشــی به دروازه های تجاری کشورها 
را بیش ازپیش آشــکار کرد. کشورهای عضو اکو می توانند با 
تنوع بخشی به دروازه های تجاری خود، ریسک های احتمالی 
پیــش روی تجارت خارجــی خود را بیمه کنند.اســتاندار 
هرمزگان اظهار داشت: برخی از مهمترین ظرفیت های بالقوه 
و بالفعل جمهوری اســلامی ایران با کشــورهای عضو اکو، 
شــاملامکان اتصال خلیج فارس و دریــای عمان به اروپا و 
برقراری ترانزیت جنوب شرقی آسیا با جهان غرب از مسیر 
کشورهای عضو، امکان صادرات تولیدات کشورهای عضو از 
این مسیر به بازارهای بزرگ شرق آسیا، برخورداری از بنادر 
متنوع و بزرگ و زیرساخت های مناسب جهت خدمت رسانی 
و تامین تجارت همســایگان شرقی، غربی و شمالی و امکان 
حمل ونقل ترکیبی، امکان تامین امنیت غذایی پایدار با تعاملات 
دورن سازمان اکو، پایدارسازی امنیت انرژی کشورهای عضو، 
امکان تامین مواد اولیه مورد نیــاز به ویژه در بخش معدن و 
پتروشیمی، ایجاد بازار مشترک آنلاین، تسهیل سرمایه گذاری 
مشــترک در زمینه های مــورد علاقه طرفین، گســترش 
همکاری ها در زمینه گردشگری و استقبال از سرمایه گذاری 
در این حوزه، شــبکه سازی میان استان های تجاری، صنعتی 
و گردشگری کشورهای عضو و تاسیس کمیسیون مشترکی 
متشــکل از استانداران کشورهای عضو است.  دوستی عنوان 
کرد: در کنار این موضوع، اســتان هرمزگان نیز ظرفیت های 
متعددی دارد که می تواند با بهره مندی از آن ها به عنوان بازوی 
ترانزیتی کشــورهای عضو اکو در تنگه هرمز و آب های آزاد 
نقش آفرینی نماید که از جمله مهم ترین این ظرفیت ها شامل 
استقرار بهینه در محور استراتژیک کریدور جنوب- شمال و 
توانایی برجســته آن در زمینه افزایش فعالیت های ترانزیتی، 

دسترسی به هر چهار نوع شبکه های حمل ونقلی )هوایی، ریلی، 
زمینی و دریایی( که نقش فرااستانی دارد، ۱4 جزیره بزرگ و 
کوچک با عملکردهای مختلف تجاری، گردشگری و اقتصادی 
و همجواری با کشورهای آن سوی خلیج فارس، استقرار دو 
منطقه آزاد تجاری-صنعتی )قشم و کیش( و چهار منطقه ویژه 
اقتصادی )بندر شهید رجایی؛ منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی 
و فلزی خلیج فارس؛ منطقه ویژه اقتصادی کشتی سازی خلیج 
فارس؛ و منطقه ویژه صنایع انرژی بر پارسیان(، استقرار صنایع 
بزرگ مانند کشتی سازی خلیج فارس، سیمان خمیر و قشم، دو 
پالایشگاه بزرگ نفت، پالایشگاه گاز، صنایع آلومینیوم و فولاد 
و پتانسیل تعاملات مواد معدنی با کشورهای عضو، وجود بنادر 
چندمنظوره فعال تجاری در سطح استان؛ از جمله بندر شهید 
 رجایی که از مهم ترین بنادر جمهوری اسلامی ایران به شمار 
مــی رود؛ چراکه به تنهایی بیــش از 55 درصدد صادرات و 
واردات و 7۰ درصدد ترانزیت بنادر کشــور را برعهده دارد، 
هستند.وی تاکید کرد: آمادگی داریم تا با تامین زمین، تامین 
امنیت و تضمین و تسهیل سرمایه گذاری در قالب شهرک های 
صنعتی و تجاری کشورهای عضو اکو، این مزایای منحصر به 
فرد را با دوستان خود به اشتراک بگذاریم.استاندار هرمزگان 
افزود: با توجه به ظرفیت های موجود، استانداری هرمزگان در 
حال پیگیری تخصیص زمین در پس کرانه بندر شهید رجایی به 
کشورهای عضو اکو می باشد؛ تا کشورهای متقاضی بتوانند از 
این ظرفیت به منظور توسعه پایگاه های صادراتی خود و بارانداز 
کالاها استفاده نمایند. البته از کشورهای عضو اکو درخواست 
داریم که این امکان را در کشورهای خود نیز برای جمهوری 
اسلامی ایران و سایر اعضا ایجاد نمایند.دوستی تصریح کرد: 
همچنین استان هرمزگان این آمادگی را دارد که اجرایی شدن 
موافقت نامه تجاری اکو و پی ریــزی ترتیبات مالی، بانکی و 
گمرکی آن را در سطح ملی پیگیری نماید.وی ادامه داد: همچنین 
با توجه به ساختار توافق نامه موجود میان اعضای این سازمان، 
در خصوص گارانتی تردد و حمل کامیون ها بین کشــورهای 
عضو، اســتان هرمزگان آمادگی پذیرش و بسترسازی برای 
ایجاد شرکت های مشترک ترانزیتی و توسعه زیرساخت های 
حمل ونقل ریلی، جاده ای، هوایی و دریایی را دارد.اســتاندار 
هرمزگان خاطرنشان کرد: در نهایت استانهرمزگان آمادگی کامل 
خود را برای گسترش روابط اقتصادی با کشورهای عضو اکو 
اعلام می دارد. امید است در آینده ای نزدیک شاهد همگرایی 
بیشتر و توســعه اقتصادی اعضای این سازمان باشیم و ایمان 
داریم پیشرفت یک کشور راه حل توسعه منطقه نیست و این ما 
هستیم که باید دست در دست هم به یکدیگر کمک کنیم تا یک 

توسعه همه جانبه در منطقه محقق گردد.

استاندار هرمزگان در نشست مشترک اقتصادی استان هرمزگان با سازمان همکاری اقتصادی )اکو( :

تعامل حداکثری با دوستان و همسایگان ایران را در دستور کار قرار داده ایم

فراخوان همکاری در توزیع هوشمند میوه شب عید

دبیرخانه کمیته راهبردی  تنظیم  بازار میوه ایام پایانی سال 1400 و نوروز 1401

 کمیته راهبردی تنظیم بازار میوه شب عید در نظر دارد بخشی از  میوه ذخیره شده را از طریق شبکه هوشمند فروش ، 
توزیع نماید . لذا از شرکت ها و فروشگاه های اینترنتی واجد الشرایط در حوزه توزیع هوشمند کالا و مواد غذایی دعوت 
می گردد در صورت تمایل به همکاری ، درخواست کتبی خود را تا تاریخ 1400/12/17 به مدیریت تعاون روستایی 

استان واقع در خیابان  طلوع یا تلفن و فکس 07۶۳۳۳1۳۹۹4 وتلفن همراه0۹171۵7012۹ ارسال نمایند . 

گروه خبر// سازمان همکاری اقتصادی اکو شامل 
۱۰ کشور جمهوری اسلامی ایران، پاکستان، ترکیه، 
ترکمنستان،  افغانســتان،  آذربایجان،  جمهوری 
تاجیکستان  و  قزاقستان  قرقیزستان،  ازبکستان، 
است که نشست شورای نمایندگان دائم کشورهای 
عضو ســازمان همکاری اقتصادی اکو، در روزهای 
۱۱ و ۱۲ اســفندماه به میزبانی استان هرمزگان در 

بندرعباس، برگزار می شود. 
   دبیر کل سازمان همکاری های اقتصادی )اکو( در آغاز 
به کار نشست شورای نمایندگان دائم کشورهای عضو 
اکو در بندرعباس، افزود: اســتفاده از ظرفیت های حمل 
و نقل، انرژی و گردشــگری هرمزگان از اولویت های 
ســازمان اکو اســت. خســرو ناظری با بیان اینکه در 
این اجلاس اعضای اکو می توانند افزون بر آشــنایی با 
بندرعباس، از ظرفیت های هرمزگان بهره مند شوند، اظهار 
کرد: بندرعباس به علت دسترســی به آب های آزاد، در 
زمینه تجارت بین المللی اهمیت دارد.دبیر کل سازمان اکو 
تصریح کرد: اجلاس نمایندگان دائم این سازمان فرصتی 

برای همکاری های بیشتر و دو جانبه با نمایندگان استانی 
است.همچنین مدیرکل همکاری های اقتصادی چند جانبه 
و بین المللــی در وزارت امور خارجه گفت: مهمترین 
همکاری های عضو اکو در حوزه حمل و نقل و ترانزیت 
است که در زمینه مواصلات منطقه ای و بین المللی دارای 
اهمیت است.ســید جلال الدین علوی سبزواری افزود: 
کشورهای عضو اکو با ۸ میلیون کیلومترمربع مساحت و 
نیم میلیارد نفر جمعیت، روسیه را به خلیج فارس متصل 

می کنند.
  وی بــا بیان اینکه حوزه تجارت به راه های مواصلاتی 
ماننــد ریل، جــاده و دریا بســتگی دارد، اضافه کرد: 
ایران موقعیــت ممتازی در منطقه دارد و به همین علت 
بسیار مورد توجه کشورهای همســایه است.مدیرکل 
همکاری هــای اقتصادی چند جانبــه و بین المللی در 
وزارت امــور خارجه با اشــاره به اینکــه  ارتباط با 
کشورهای همســایه اولویت نخست سیاست  خارجی 
است، تصریح کرد: از ۱۰ کشور عضو اکو، هفت کشور 
به آب های آزاد دسترســی ندارند و این موضوع اهمیت 

بندرعبــاس را دو چندان کرده است.ســبزواری با بیان 
اینکه تولید و صادرکنندگان جهانی منطقه آسیای مرکزی 
و قفقاز در خشــکی محصورند و برای ارتباط با دنیا به 
آب هــای آزاد نیاز دارند، اظهــار کرد:  به همین منظور 
جلسه شــورای نمایندگان دائم کشورهای عضو اکو که 
متشکل از سفرا و مقامات سیاسی کشورهای عضو در 
تهران و دبیر کل سازمان است، به دعوت استاندار و اتاق 
بازرگانی بندرعباس، در هرمزگان تشکیل شده است.در 
ادامه رئیس اتاق بازرگانی هرمزگان گفت: این اجلاس 
در زمینه اســتفاده از ظرفیت های پس کرانه های بندر 
شهید رجایی برای واگذاری، کاریابی و فروش کالاهای 
کشورهای عضو اکو است.محمدرضا صفا افزود: در این 
اجلاس ظرفیت های گردشگری، آبزی پروری، صنعت، 
کشاورزی، سرمایه گذاری و زیر ساخت های هرمزگان 
به سفیران اکو معرفی می شود.به گزارش ایسنا، برگزاری 
اجلاس نمایندگان سازمان همکاری های اقتصادی )اکو( 
تا فردا ۱۲ اســفند ماه در بندرعبــاس ادامه دارد. این 

سازمان ۱۰ عضو دارد و مقر آن در تهران است.

دبیر کل سازمان همکاری های اقتصادی اکو تاکید کرد

دسترسی  به آب های آزاد بندرعباس ، زمینه ساز تجارت بین المللی 

دبیر کل سازمان همکاری های اقتصادی اکو تاکید کرد

دسترسی  به آب های آزاد بندرعباس 
صفحه 1 را بخوانید زمینه ساز تجارت بین المللی 

 

  

گــروه خبر// عطــالله معروفخانی 
مدیرعامل فولاد هرمزگان با حضور 
در بین کارکنان واحد  احیا مستقیم 
و دیدار با کارکنان شیفت این واحد ، 
ضمن تبریک عید مبعث از تلاشهای 
کلیــه کارکنــان در تحقق اهداف 

شرکت تقدیر کرد .
   به گزارش دریا، معروفخانی با اشاره 
به لزوم بزرگداشــت عید سعید مبعث 
گفت : مقام معظــم رهبری تاکید دارند 
که از مبعث درس درس اخلاق، رحمت 
و کرامت، علم آموزی، وحدت، عزت، 
جهــاد و مقاومت بیاموزیم . وی ضمن 

تقدیر از سرمایه های انسانی این شرکت 
گفت : کارکنان گرانقدر  شــرکت فولاد 
هرمزگان نشــان دادند که انســانهایی 
 بــا اخــلاق و عزتمند هســتند و با 
 تلاش شــبانه روزی و ایثــار ، تلاش 
می کنند که برای این مرز و بوم افتخار 

آفرینی کنند .
   دکتــر معروفخانی بــا تبریک عید 
مبعــث به کارکنان شــیفت واحد  احیا 
مســتقیم به نمایندگی از کلیه کارکنان، 
تاکید کرد : بعثت یعنی امیدانســان به 
فردایی روشــن  و ما انشاالله در فولاد 
 موانع را رفع خواهیم کرد و با راه اندازی هرمزگان با تکیه بر شعار ما می توانیم 

طرح های توسعه ای و افزایش تولید،  
فردایی روشــن تر را برای کشور رقم 

خواهیم زد.

همزمان با مبعث پیامبر اکرم )ص( صورت گرفت

بازدید مدیرعامل فولاد هرمزگان از واحد احیا مستقیم

فراخوان حمل میوه شب عید

دبیرخانه کمیته راهبردی  تنظیم  بازار میوه ایام پایانی سال 1400 و نوروز 1401

 کمیته راهبردی تنظیم بازار میوه شب عید در نظر دارد کار حمل درون استانی 1200 تن میوه شب عید را از سردخانه های 
میناب و رودان  به مقاصد تمامی شهرستان های استان به شرکت های حمل و نقل واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان 
می توانند نرخ های پیشنهادی خود را تا تاریخ 1400/12/17 به دبیرخانه کارگروه واقع در بندرعباس خیابان طلوع رو بروی 
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  استقبال ایران از سرمایه گذاری قرقیزستان 
در بنادر جنوبی ایران

  گــروه خبــر// با حضــور مدیرعامل ســازمان بنادر 
و دریانــوردی و مشــاور رئیــس جمهور قرقیزســتان، 
یادداشــت تفاهم همــکاری اداره کل بنــادر و دریانوردی 
هرمزگان و شــرکت هلدینگ ملی قرقیزستان امضاء شد و 
طرفین بر عملیاتی شدن همکاری ها تاکید کردند. به گزارش 
دریا؛ علی اکبر صفایی در نشســت با مشاور رئیس جمهور 
قرقیزستان با اشاره به ظرفیت و آمادگی بالای این سازمان 
برای همکاری با بخش خصوصی، تاکیدکرد: با توجه تعرفه ها 
و قوانین  و مقررات، شرایط حضور سرمایه  گذاران و فعالان 
اقتصادی در بنادر و پســکرانه های بنــدری در ایران فراهم 
است.معاون وزیر راه  و شهرســازی افزود: سازمان بنادر و 
دریانوردی با تهیه پیش نویس قرارداد و بررسی آن در قالب 
یک کمیته مشترک، از حضور سرمایه گذاران قرقیزستانی در 
بنادر جنوبی ایران استقبال می کند.به گفته وی، سرمایه گذار 
و بخش خصوصی قرقیزســتانی می تواند با تاســیس دفتر 
در منطقه آزاد کیش و یا منطقه آزاد قشــم، از تســهیلات و 
امکانات منطقه آزاد تجاری استفاده کند.در این نشست تنگیز 
بولتوروک ایاپ برگن اولو؛ مشاور رئیس جمهور قرقیزستان 
از علاقه بیشکک برای توسعه روابط و همکاری های مشترک 
تجاری و اقتصادی با ایران صحبت کرد و خواهان عملیاتی 
شــدن هرچه سریع تر همکاری ها شد.وی گفت: با توجه به 
تغییرات و مشــکلاتی که در ترانزیــت کالا از غرب داریم، 
خواهان استفاده از مســیرهای ترانزینی شرق و استفاده از 
بنادر ایران برای ترانزیت کالا هستیم.خسرو سرایی؛ مدیرکل 
ترانزیت، لجســتیک و موافقتنامه های بین المللی ســازمان 
بنادر و دریانوردی با اعلام آمادگی کامل این سازمان برای 
حمایت از ســرمایه گذاری طرف قرقیزســتانی، از تشکیل 
کارگروهی مشترک برای بررسی جزئیات روند همکاری و 
فعالیت سرمایه گذاران در بنادر شهید رجایی و بنادر جنوبی 

کشور خبر داد.

 ساماندهی قلعه پرتغالی های جزیره هرمز 
برای بازدید گردشگران 

اداره کل  میراث فرهنگــی  معــاون  خبــر//  گــروه    
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی هرمزگان از 
ســاماندهی قلعه پرتغالی های جزیره هرمــز برای بازدید 
گردشــگران نوروزی خبر داد. به گــزارش خبرنگار دریا، 
عباس نوروزی با اشــاره به اینکه قلعه پرتغالی های هرمز 
یکی از مهم ترین آثار تاریخی استان هرمزگان است، افزود: 
به همین منظور اقدامات حفاظتی و ساماندهی برای حضور 
گردشــگران از ماه گذشته شروع شده و اکنون برای بازدید 
گردشــگران نوروزی آماده اســت.معاون میراث  فرهنگی 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان 
افــزود: در حال حاضر اقداماتی نظیر ســاماندهی توپ ها، 
کلیســا، آب  انبار بزرگ قلعه و استحکام  بخشی نرده های 
محافظ بازدیدکنندگان انجام  شده است.وی افزود: با توجه 
به اینکه قلعه پرتغالی های جزیره هرمز در حال مرمت است 
و وضعیت مناسبی برای بازدید گردشگران نداشت، عملیات 
مرمــت به  طور موقت تعطیل  شــده و قلعه بــرای بازدید 

گردشگران نوروزی آماده  شده است.

خبر

خبری

پنجشنبه 12 اسفند 1400
29 رجب 1443
سال بیست و یکم شماره 3835

    
سرمقاله

  درحالی بــه تعطیلات نوروز نزدیک می شــوم که در پایان 
هفته های اخیر شاهد حضور هزاران مسافر در بندرعباس و جزایر 
هستیم که به رعایت پروتکل های بهداشتی چندان توجهی نداشته و 
از ماسک چندان استفاده نمی کنند و انتظار می رود با این شرایط، 
انفجار کرونایی در تعطیلات نوروز را در اســتان شاهد باشیم. در 
وضعیت پیش رو مســئولان استان نباید فقط دغدغه آماده کردن 
پارک ها و بوستان ها جهت پذیرایی از میهمانان نوروزی را داشته 
باشــند و بایستی برای پیشــگیری از افزایش شیوع این بیماری 
ویروسی در اســتان نیز تمهیداتی اندیشیده شود. البته مشاهدات 
عینی نشان می دهد که برخی از صنوف نیز مانند گذشته از ماسک 
اســتفاده نمی کنند ونیاز است اتاق اصناف، فرمانداری ها، ادارات 
صمت و... در این حوزه با جدیت بیشتری عمل نموده و با متخلفان 
 برخورد شــود. در حال حاضر کادر بهداشت ودرمان نیز خسته 
 شده اند و توان افزایش فشــار کاری را ندارند. مسئولانی که در 
سال های اخیر نشان داده اند به کمبودها ونیاز های این حوزه نظیر 
تخت بیمارستانی، پزشــک، ۱6۰۰پرستار، تجهیزات درمانی و... 
توجهی نداشــته اند و فشارمضاعفی روز به روز بر کادر بهداشت 
ودرمان وارد می شود وتاکنون اقدام اثرگذاری صورت نگرفته است. 
بطور حتم با ورود میلیونی مسافران نوروزی به هرمزگان، جهش 
چندبرابری از مبتلایان را شاهد خواهیم بود و صدها هرمزگانی نیز 
بعد از تعطیلات جان شان را از دست خواهند داد وهزاران نفر مبتلا 
می شوند. از طرفی دیگر برگزاری تجمعات ومراسمات عروسی، 
جشن تولد، دورهمی ها و... بســیار خطرناک است و نیاز است 
ممنوعیت ها و محدودیت هایی نیز در این بخش ها ایجاد شــود 
تا از افزایش ابتلا و مرگ های کرونایی کاســته شود. برای ورود 
میهمانان نوروزی هم بایستی محدودیت هایی اجرا شود که از هم 
اکنون بایستی چاره اندیشی شود تا از اواخر اسفندماه که مسافران 
وارد استان می شوند، مسئولان غافلگیر نشوند و بیمارستان ها پر 
نشــوند ونیاز به کانتینرهای سردخانه دار جهت نگهداری اجساد 
فوت شــدگان کرونایی نباشد. بایستی به پیشگیری توجه نمودتا 
نیاز به درمان نباشــد که برخی درمان هــا اثرگذار نخواهد بود و 
قبرستان ها را شــلوغ خواهیم دید و رخت عزایی که بسیاری از 
هموطنان مجبور خواهند شد بپوشــند. حداقل کاری که بایستی 
مســئولان انجام دهند این است که رفت و آمدها را کنترل کنند و 
اکیپ هایی تشکیل شود تا به مسافران، اصناف و شهروندان تذکر 
داده شــود تا از ماسک استفاده نموده وبه فاصله گذاری ها توجه 
شده  تا مقداری از میزان ابتلاها کاسته شود و کمتر آمار مرگ ومیر 
داشته باشیم. نباید بی توجهی مسئولان منجر به افزایش فشارها 
به کادر درمانی استان شود که آنها هم واقعا انسان هستند ونیاز به 
استراحت دارند و ربات نیستند که خسته نشوند. آنها نیز خانواده 
دارند و نیاز به کنارهم بودن دارند و با این فشار کاری بیشترشان 
بیمارشده و می شوند وسلامتی و جان شان درمعرض خطر قرار 
دارد. انتظار می رود متولیان مربوطه تدابیر پیشگیرانه داشته باشند 

و با متخلفان برخورد شود.
   علی زارعی

نوروز کرونایی در انتظار هرمزگان

 در صورت اضطرار برای روشن کردن آتش
 اطراف محل را از خار و خاشاک و علف های خشک پاک کنیم 

روابط عمومی اداره کل
منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

 گــروه خبر// سرپرســت اداره کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی هرمــزگان گفت: ظرفیت های 

بسیاری برای اشتغال جوانان استان وجود دارد 
که با برنامه ریــزی و تلاش جهادی و رفع موانع 
به حول وقوه الهی و کمک مسئولان وهمراهی 
شرکای اجتماعی مشکل بیکاری تا حدتوان رفع 

خواهد شد. 
   مجتبی معیــن وزیری کرد: ظرفیت های بســیار 
مناسبی برای اشــتغال جوانان اســتان وجود دارد 
 کــه باید منابــع مالی هدفمند تقســیم شــود و با 
برنامه ریزی و زمانبندی جهت اجرا، نظارت مستمر، 
تلاش جهادی، رفع موانع و حمایت از تولید به حول 
وقوه الهی و کمک  مســئولان و همراهی شــرکای 
اجتماعی مشــکل بیکاری تا حدتــوان رفع خواهد 

شد.به گزارش ایســنا، وی افزود: استان هرمزگان با 
توجه به موقعیت جغرافیایی صنایع بزرگ و کوچک 
برخورداری از بیشترین  نوار ساحلی در کشور، بنادر 
 و کشــتیرانی، صنایع معدنی و فلزی ، صنایع عظیم 
 کشــتی ســازی، جزایر خــاص گردشــگر پذیر 
 در خلیــج فــارس و تنگــه هرمــز تــا بخــش 
گسترده ای از ســواحل مکران نه تنها نباید بیکاری 
دراین اســتان وجود داشته باشــد بلکه استان های 
همجــوار خــود را از این ظرفیت هــای خدادادی 
 بــا توجه به نیاز ســرمایه گذاری برخــوردار کند. 
معیــن وزیری با اشــاره به اینکه ترویج و توســعه 
آموزش تعاونی ها جهت توانمند ســازی این بخش 

در دســتور کار ایــن اداره قــرار دارد، اضافه کرد: 
تعاونی های  توانمندی در اســتان وجــود دارند که 
 هرساله در رتبه های نخست تعاونی ملی در کشور قرار 
می گیریم و امسال بیش از یک چهارم کل تعاونی های 
منتخب از هرمزگان بوده اســت.وی خاطرنشان کرد: 
تعاونی ها به عنوان مظهر مشارکت مردمی در اقتصاد، 
از اهرم های عدالت محور کردن اقتصاد کشــور و به 
عنوان ابزار اصلی اقتصاد مقاومتی هستند. سرپرست 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان هرمزگان در پایان 
عنوان کرد: تمامی ظرفیت ها را به میدان خواهیم آورد 
برای رفع مشکلات مردم استان و امیدواریم  که باعمل 

خود دعای خیر مردم نصیب مان شود.

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان :

تمامی ظرفیت ها را برای رفع مشکلات مردم به میدان خواهیم آورد 

پشت پرده سیاست 

سخنگوی وزارت امور خارجه:  
قطعنامه شورای امنیت درباره یمن تبعات منفی در مسیر صلح دارد

ســخنگوی وزارت خارجه گفت: قطعنامه شورای امنیت درباره بحران یمن و ادبیات به 
کار رفته در آن، تبعات منفی در مسیر صلح خواهد داشت و مواضع طرفین درگیری را 
بیش از پیش، از هم دور می کند. به گزارش ایرنا از مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای 
وزارت امور خارجه، سعید خطیب زاده در واکنش به قطعنامه اخیر شورای امنیت در رابطه 
با بحران یمن اظهار داشت: متاسفانه این قطعنامه و ادبیات به کار رفته در آن تحت تاثیر 
ملاحظات سیاسی و لابی کشورهای ائتلاف متجاوز و در جهت خلاف تلاش های موجود 
برای از سرگیری فرایند سیاسی اتخاذ شده است که تبعات منفی در مسیر صلح خواهد 
داشت و مواضع طرفین درگیری را بیش از پیش، از هم دور می کند.  سخنگوی وزارت 
امور خارجه در ادامه تاکید کرد: از ابتدای جنگ یمن، نگاه جانبدارانه و خلاف واقعیت های 
یمن با هدایت حامیان اصلی تجاوز به سرزمین یمن در شورای امنیت سازمان ملل، نه 
تنها تاثیری در کاهش بحران نداشته است بلکه عاملی برای تداوم و طولانی شدن بدترین 
فاجعه انسانی قرن بوده است.خطیب زاده در پایان اظهار داشت: در نتیجه نادیده گرفتن 
جنایت های ائتلاف و دور شــدن شورای امنیت از وظیفه ذاتی خود، در طول هفت سال 
جنگ ظالمانه یمن، شاهد نقض سیستماتیک و جدی حقوق بین الملل بشردوستانه، کشتار 
غیرنظامیان، تخریب گسترده زیرساخت های غیرنظامی و محاصره غیرقانونی بنادر و 
فرودگاه ها در سایه سکوت جامعه جهانی بوده ایم که تداوم این رویکرد، دورنمای دستیابی 

به صلح پایدار و عادلانه را بیش از پیش دشوار و پیچیده می کند.
نایب رئیس دوم کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی:

 تصویب طرح صیانت از نظر موقعیت زمانی مناسب نبود
نایب رئیس دوم کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی گفت: در حال حاضر بررسی 
طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی در کمیسیون مربوطه هم از لحاظ آیین 
نامه ای و هم از نظر موقعیت زمانی مناسب نبود، به این دلیل که الان مجلس در حال بررسی 
بودجه ســنواتی کشور است و باید اقناع حداکثری بین مردم ایجاد شود که هدف چیست. 
سیدکریم حسینی در رابطه با مخالفت برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی با تصویب 
طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی اظهار کرد: بررسی این طرح در کمیسیون 
هم از لحاظ آیین نامه ای و هم از نظر موقعیت زمانی مناســب نبود، به این دلیل که الان 
مجلس در حال بررسی بودجه سنواتی کشور است و قرار بر این بود که این طرح اگر بررسی 
شود، تمامی زوایای کارشناسی آن بررسی شده و اقناع حداکثری بین مردم ایجاد شود که 
هدف چیست.وی در ادامه تصریح کرد: فضایی که در حال حاضر غالب است این است که 
می خواهند فلان پلتفرم ها را تعطیل و ممنوع کنند و اینترنت محدود شود، اما کشور اینقدر 
ضعیف نیست که چنین مسائلی که غیر واقعی است بر فضای عمومی جامعه غالب شود و در 
واقع احساس روانی بدی را به جامعه دهد. علیرغم اینکه نه هدف طراحان و نه هدف کسانی 
که تا حالا رای دادند این بوده است و به همین دلیل مخالفت شد یا اینکه طوری منعکس 
شود که با توجه به اینکه هنوز طرح به تصویب نهایی نرسیده و اینترنت ضعفی داشته باشد، 
این ضعف را به این طرح نسبت می دهند که این موضوع، هم برای شأنیت مجلس خوب 
نیست و هم اینکه هدف از طرح این موضوع این نبوده است.نماینده مردم اهواز در مجلس 
یازدهم گفت: واقعا مدیریت خوبی در کمیسیون مربوطه طرح صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی صورت نگرفت و این اعلامی که انجام شد هدف غایی و نهایی مجلس نبود.

دستیار ارشد وزیر امور خارجه ایران در امور ویژه سیاسی :
شرایط بازسازی سوریه، توسعه روابط با این کشور را ضروری می کند 

دستیار ارشد وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در امور ویژه سیاسی با اشاره به 
بازسازی سوریه و وضعیت اقتصادی این کشور، تأکید کرد که باید روابط تهران-دمشق 
گسترش پیدا کند.»علی اصغر خاجی« دستیار ارشد وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در امور ویژه سیاســی پس از دیدار با فیصل مقداد وزیر خارجه سوریه تأکید کرد 
که آخرین تحولات سیاسی را بررسی کرده است.خاجی به روزنامه الوطن سوریه گفت: 
»ما به صورت رفت وبرگشت با مسئولان سوریه گفتگوهایی انجام می دهیم؛ در دمشق یا 
تهران. در مذاکرات سازنده و مثبت با مقداد، آخرین تحولات و روابط دوجانبه را بررسی 
کردیم«. وی با بیان اینکه ســوریه در مرحله بازســازی قرار دارد و با شرایط اقتصادی 
جدیدی روبه روســت، تأکید کرد: »این امر، مستلزم توسعه روابط دوجانبه ما با سوریه 
است... آخرین تحولات را در عرصه سوریه بررسی کردیم؛ در سطح نظامی و سیاسی«.

این دیپلمات ایرانی با اشــاره به اینکه در دیدار با وزیر خارجه سوریه، آخرین تحولات 
بحران روســیه و اوکراین را نیز بررسی کرده اند، خاطر نشــان کرد: »درباره این بحران، 
تبادل نظر کردیم و تصمیم گرفتیم به این تبادل نظر ادامه دهیم«. وی در پایان تأکید کرد: 
»موضوع برگزاری دور هفتم کمیته بررسی قانون اساسی ]سوریه[ را بررسی کرده و از رفع 
موانع موجود بر سر راه این دور، ابراز خرسندی کردیم. همچنین آخرین تحولات پرونده 
مسالمت آمیز هسته ای ایران را نیز بررسی کردیم«.در همین ارتباط، »گیر پدرسون« نماینده 
ویژه دبیرکل سازمان ملل در امور سوریه سوم اسفند ماه جاری با خاجی تلفنی گفتگو کرد.

در این گفتگوی تلفنی آخرین تحولات سوریه به خصوص برگزاری نشست کمیته قانون 
اساسی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.خاجی در این گفت وگو با تأکید بر برقراری 
ثبات در صحنه میدانی ســوریه و اوضاع سیاسی مناسب این کشور، از توافقات به عمل 
آمده برای برگزاری هفتمین نشست کمیته قانون اساسی و تداوم گفت وگوها در چارچوب 
روند سیاسی، با توجه به واقعیت های جاری سوریه، استقبال کرد.پدرسون ضمن قدردانی 
از تلاش های جمهوری اســلامی ایران در برقراری صلح و آرامش در سوریه و همچنین 
حمایت ایران از گفتگوهای سیاسی، توضیحاتی درباره سفر اخیرش به دمشق و توافقات 

حاصله با مقامات سوریه ارائه کرد.
FATF   پولشویی گروه تروریستی الاحوازیه در کشورهای عضو

 درحالی که حامیان داخلی FATF یکی از اهداف این نهاد را جلوگیری از تأمین مالی 
و پولشویی گروه های تروریستی عنوان می کردند، در دادگاه سرکرده گروهک تروریستی 
الاحوازیه مشــخص شــد وی با هدف تأمین مالی اقدامات تروریستی خود، 9 شرکت 
در کشورهای اروپایی تأســیس کرده بود که از قضا همه این کشورهای اروپایی عضو 
FATF هســتند! در پنجمین جلسه محاکمه حبیب الله چعب، نماینده دادستان با اشاره 
به پولشویی های متهم در کشورهای اروپایی بیان کرد: متهم اقرار کرده که با استفاده از 9 
شرکت خود در دانمارک، کانادا، آلمان، بلژیک، هلند، استرالیا، تونس و سوئد پولشویی هایی 
را انجام داده است. این اعتراف به انجام اقدامات پولشویی در این کشورها، درحالی است که 
همه آنها عضو FATF هستند و این عضویت به آن معناست که بنابر ادعای این کشورها 
 FATF یا حامیان داخلی آن، تراکنش های مالی تروریستی باید تحت نظارت سیستم
قرار بگیرد، درحالی که گروهک الاحوازیه، به رغم اثبات فعالیت های تروریستی، با سهولت 

می توانست در این کشورها، نسبت به تأمین مالی و پولشویی اقدام کند.

خرید نفت  ایران توسط چین بیشتر از  دوران پیش از تحریم ها 
خبرگــزاری رویترز گــزارش داد که میزان واردات نفت چیــن از ایران حتی از 
دوران پیش از اعمال تحریم ها هم بیشــتر شده است. بنابراین گزارش، آمارهای 
به دست آمده از مؤسســات رهگیری خطوط نفتکش نشان می دهد طی ماه های 
گذشته واردات نفت ایران توسط چین رکورد جدیدی را به ثبت رسانده و حتی از 
میزان پیش از اعمال تحریم ها تا خروج امریکا از برجام بیشتر شده است. افزایش 
صادرات نفت ایران به بازارهای جهانی می تواند کمبود عرضه کنونی در بازار جهانی 
را تا حدودی برطرف کرده و قیمت نفت را که به خاطر درگیری نظامی روســیه با 
اوکراین از ۱۰۰ دلار عبور کرده است پایین بیاورد.بر اساس ارزیابی های سه مؤسسه 
رهگیری خطوط نفتکش ها چین در ماه ژانویه روزانه 7۰۰ هزار بشکه از ایران نفت 
وارد کرده و این در حالی اســت که واردات نفت پکن از تهران در ســال ۲۰۱7 و 
پیش از خروج امریکا از برجام در بالاترین رقم 6۲3 هزار بشکه در روز بوده است.

یکی از این مؤسسه ها می گوید، بین ماه نوامبر تا دسامبر سال ۲۰۲۱ چین به طور 
متوســط 7۸۰ هزار بشکه در روز از ایران نفت خریده است.بالا رفتن خرید نفت 
ایران توســط چین بدین معناست که مشتریان قبلی نفت ایران شامل هند و برخی 

کشورهای اروپایی فرصت کمتری برای خرید نفت از کشورمان خواهند داشت.
دستور رئیس جمهور درباره کارگروه و مشارکت بخش خصوصی

سخنگوی دولت با بیان اینکه این برنامه دو هفته قبل از سفر رئیس جمهور به قطر به 
آیت الله رئیسی ارائه شد و در جریان سفر با مقامات قطری نیز رایزنی های مربوطه 
صورت گرفت، اظهار کرد: بر همین اســاس رئیس جمهور به معاون اول دستور داد 
کارگروه ویژه ای برای هم افزایی و هماهنگی بیشتر دستگاه های مختلف دولتی در این 
جهت تشکیل شود.وی افزود: برنامه های پیشنهادی آماده شده در زمینه های مختلفی 
از جمله تسهیل تردد گردشگران، افزایش تعداد پروازها از تهران به دوحه و بالعکس، 
اســتفاده از کشتی های تفریحی و مسافربری دارای امکان اقامتی، دعوت از برخی 
تیم های شرکت  کننده برای حضور در ایران و امثال اینهاست که برای ایام برگزاری 
مسابقات جام جهانی تهیه و در دست بررسی است. به گفته سخنگوی دولت، دولت 
علاوه بر این قصد دارد بخش غیر دولتی و عمومی و تورهای گردشــگری بخش 

خصوصی را هم برای استفاده حداکثری از ظرفیت موجود در این ایام فعال کند.
بهادری جهرمی مطرح کرد

برنامه های دولت برای بهره گیری از ظرفیت گردشگری جام جهانی قطر
به دنبال دستور رئیس جمهور به معاون اول مبنی بر تشکیل کارگروه ویژه ای برای 
بهره گیری از ظرفیت های گردشگری و اقتصادی جام جهانی فوتبال در قطر، سخنگوی 
دولت برنامه ها و تدابیر دولت برای تحقق این دستور رئیس جمهور را تشریح و اعلام 
کرد که تسهیل تردد گردشگران، افزایش پروازها بین تهران و دوحه و دعوت از برخی 
تیم ها برای سفر به ایران از جمله آنها است.علی بهادری جهرمی برگزاری مسابقات 
جام جهانی قطر را فرصتی ویژه برای جذب گردشگر، معرفی ظرفیت های فرهنگی، 
تاریخی و اجتماعی ایران به گردشگران و فعال سازی مجموعه های اقتصادی بخش 
دولتی و خصوصی دانست که می تواند هم در جهت خنثی سازی تحریم ها و هم ارائه 

چهره ای واقعی از ایران و شکست پروژه ایران هراسی مؤثر باشد.

تازه های مطبوعات
اعتماد-این روزنامه نوشت:حذف ارز 4۲۰۰ تومانی در دوره تحریم و بی دلاری 
دولت، یعنی فشار بر محرومان. مجلس برخلاف وعده اش در حال حذف یواشکی 

ارز ترجیحی است.
 ایران - این روزنامه با اشــاره به این که »تجارت ۱۱ ماهه پارسال ایران حدود 
65 میلیارد دلار بود و امسال این عدد به 9۰ میلیارد دلار رسید« نوشته   نگاهی 
به عملکرد دولت ســیزدهم در صادرات غیرنفتی نشــان می دهد که با شتاب 

چشمگیری هر ماهه رکورد تازه ای به ثبت رسیده است. 
 فرهیختگان- این روزنامه نوشــت : برای فهم منافع ملــی تهران نه می توان از 
جنگ خوشــحال بود و نه تجاوز قدم به قدم ناتو به سمت مرزهای ایران را نادیده 
گرفت... اصلی ترین هدف واشنگتن ایجاد خطوط تدارکاتی مطمئن روی زمین 

برای دسترسی تضمین شده و کامل به آسیاست.
انعکاس

اقتصاد آنلاین نوشت: احمد وحیدی وزیر کشور در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
این شایعه که ممکن است وزارت کشــور در پی رای اخیر دیوان عدالت اداری 

حکم شهردار تهران را ابطال کند گفت: خیر، این موضوع درست نیست.
 عصر ایران نوشت: قاضی زاده هاشمی، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران راجع به 
شایعه رفتنش از بنیاد شهید واکنش نشان داد و گفت: عده ای هستند که دوست 
دارند من بروم حتی به قیمت سفیر شدن سفارتخانه های چین و روسیه را هم برای 

من در نظر گرفته بودند و این شایعات را مطرح کرده بودند.
 فردانیوز خبر داد: جمعی از دانشــجویان بســیجی دانشــگاه های امیرکبیر و 
علامه طباطبایی همزمان با اعزام علی باقری به وین، در فرودگاه امام خمینی)ره( 

تجمع  کرده و بر لزوم رعایت شروط رهبر انقلاب در مذاکرات تاکید کردند.
پاسخ خطیب زاده به تهدید آمریکا: ایران نیز تا ابد منتظر نمی ماند 

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به اظهارات همتای آمریکایی خود که تهدید کرده 
بود در صورت ســختگیری تهران، واشنگتن آماده کنار کشیدن از مذاکرات است، نوشت: 
ایران برای توافق آماده است اما تا ابد منتظر نمی ماند.سعید خطیب زاده در صفحه شخصی 
توئیتر خود افزود: آمریکا سالهاســت که از برجام »کنار کشــیده« است. از این رو است 
که باید اطمینان یابیم که این اتفاق دیگر تکرار نمی شود.ســختگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان ادامه داد: همه کشــورها برای خود »گزینه  های جایگزین« دارند؛ هرچند که 
توخالی بودن گزینه جایگزین آمریکا پیش از این ثابت شده است. درشت گویی و بلوف زنی 
نتیجه نداشته و نخواهد داشت. این اتخاذ تصمیم است که نتیجه می دهد.وی تصریح کرد: 
اگر کاخ سفید تصمیمش را بگیرد، توافق کاملًا در دسترس است. ایران برای توافق آماده 
اســت، اما تا ابد منتظر نمی ماند.دور هشتم مذاکرات از ششم دی ماه سال جاری در وین 
آغاز شده و شرکت کنندگان تاکنون سرگرم تکمیل پیش نویس متن توافق و تصمیم گیری 
در مورد برخی موضوعات اختلافی بوده اند.هشتمین دور مذاکرات، طولانی ترین آنهاست و 
مذاکره کنندگان جمهوری اسلامی ایران با برگزاری دیدارهایی در سطوح مختلف کارشناسی 

و مذاکره کنندگان ارشد،  به تلاش برای استیفای حقوق قانونی ملت ایران مبادرت دارند.

  

گروه خبر// » امین قصمی « مدیرعامل 
آبفا هرمزگان از اتمام تعمیرات اساسی 
افزایش  و  آب شیرین کن ســیریک 
ظرفیت آب تولیدی این سایت خبر داد 
و گفت:  هم اکنون آبِ شهر سیریک به 
پایداری لازم رسیده و مشترکان به طور 
شبانه روز از آب شرب بهداشتی بهرمند 

شده اند.
   به گزارش دریا، وی افزود: تعمیرات 
اساسی این سایت آب شیرین کن شامل 
فرایندهای  اصلاح  ها،  ممبران  تعویض 
پیش تصفیــه و تعمیرات بــوده که با 
اعتباری بالغ بر 5۰ میلیارد ریال توسط 
ســرمایه گذار این پــروژه و به منظور 

افزایش ظرفیت تولید و پایداری منابع 
آبی سیریک اجرا شــده است. قصمی 
همچنیــن ادامه داد: با ســاخت آبگیر 
جدیــد و افزودن یــک واحد تولیدی 
جدید در ســال آینده نیز، مازاد تولید 
صرف آبرسانی به روستاهای حومه این 
شهر خواهد شد.وی اضافه کرد: ترمیم 

مخازن ذخیره آب این شهر نیز با هدف 
جلوگیری از هدررفت آب اجرا شــده 
استان خاطرنشان  آبفا  است.مدیرعامل 
کرد: طــی انجام تشــریفات مناقصه، 
پیمانکار پروژه اصلاح و توسعه شبکه 
توزیع آب محله چالاکو شهر سیریک نیز 
مشخص شــده که تا ابتدای سال آینده، 
عملیــات اجرایی این پــروژه به طول 
تقریبی ۸ کیلومتر آغاز می شود.لازم به 
ذکر است، پیش از این آب شهر سیریک 
بدلیل مشکلات تولید، به صورت نوبت 
بندی انجام می شــد که با اجرای این 

پروژه ها، میزان آب تولیدی از یکهزار و 
3۰۰ مترمکعب در شبانه روز به دو هزار 

و ۸۰۰ مترمکعب افزایش یافته است.

مدیرعامل آبفا هرمزگان خبر داد

پایانِ تعمیرات اساسی آب شیرین کن سیریک

گروه خبر// مدیر کانون فرهنگی هنری امام المنتظر)عج( گفت: همت و 
تلاش خالصانه اهالی روستای کردر رضوی موجب شد تا سطح برگزاری 

جشنواره فرهنگی هنری آسمان هشتم از استانی به ملی ارتقا یابد.
   به گزارش دریا، » ابراهیم زاکری « در آیین افتتاحیه نخســتین جشنواره 
ملی روستایی فرهنگی هنری آسمان هشتم در حسینیه امام رضا)ع( روستای 
کردر رضوی ضمن تبریک عید مبعث، اظهار کرد: با وجود همه کاستی ها 

و مشــکلات، مردم خوب و ولایتمدار روستای کردر رضوی عقب نشینی 
نکردند و برگزاری این جشنواره نتیجه همت والای آنان و حمایت های اداره 
کل هنرهای نمایشی حوزه هنری کشور است.وی در ادامه به سابقه جشنواره 
در روســتای کردر رضوی اشاره کرد و افزود: اهالی این روستا در سال ۸6 
جشــنواره فرهنگی هنری و ورزشی آسمان هشتم با هدف ترویج فرهنگ 
رضوی را آغاز کردند و تا کنون ۱۱ دوره جشــنواره در سطح شهرستانی و 

استانی برگزار شده است که به امسال به ملی ارتقا یافت.مدیر کانون فرهنگی 
هنری امام المنتظر)عج( روستای کردر رضوی ادامه داد: نخستین جشنواره 
ملی روســتایی فرهنگی هنری آسمان هشتم به مدت 3 روز در پنج رشته 
سرود، تئاتر، فیلم کوتاه، کتابخوانی و صنایع دستی در حال برگزاری است.
وی گفت: آیین اختتامیه این جشنواره نیز ۱۲ اسفند برگزار و از برگزیدگان 

رشته های پنج گانه تجلیل خواهد شد.

مدیر کانون فرهنگی هنری امام المنتظر)عج(:

همت اهالی روستای کردر رضوی سطح جشنواره آسمان هشتم را از استانی به ملی ارتقا داد

 گروه خبر// از عصر دیروز مسابقات لیگ جوانان 
فوتبال ســاحلی ایران به میزبانی شرکت فولاد 
هرمزگان و در زمین ســاحلی غدیر بندرعباس 

آغاز شد. 

   این مســابقات با حضور ۱۰ تیــم در دو گروه از 
۱۱ اسفندماه تا ۱7 اسفندماه در زمین ساحلی غدیر 
بندرعباس برگزار و چهره قهرمان مسابقات مشخص 

می شود.

  بــه گــزارش دریا، در ایــن مســابقات در گروه 
اول تیــم هــای فــولاد هرمــزگان، آبی پوشــان 
کاشــان، شــهید پورجهانی رفســنجان، شهرداری 
 چلیچــه و منطقــه آزاد چابهــار و در گــروه دوم 

تیم های مقاومت گلســاپوش یزد، ســعادت درچه 
اصفهــان، آبی پوشــان کرمان، دهیاری ملاباشــی 
یزد و سرخپوشــان سقز کردســتان حضور دارند.

رقابت هــای گروه اول مســابقات از چهارشــنبه 
 و رقابــت گــروه دوم از جمعــه نیــز آغــاز و 
تیــم های اول و دوم هر گروه به مرحله نهایی صعود 

و قهرمان مسابقات ۱7 اسفندماه مشخص می شود.

بندرعباس میزبان مسابقات لیگ جوانان فوتبال ساحلی ایران
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 امام جمعه بندرعباس :
اتمام پروژه های نیمه تمام 

روستای » فاریاب سنگویه « بستک را پیگیری می کنم
   گروه خبر// امام جمعه بندرعباس حجت الاســلام والمســلمین 
عبادی زاده در جمع مردم فاریاب ســنگویه اظهار کرد: روســتای شما 
دارای سرمایه انسانی پاک و با انگیزه است که هر کدام می تواند کارهای 
بزرگــی را رقم بزنند.به گزارش روابط عمومی دفتر نماینده ولی فقیه در 
 استان هرمزگان، وی عنوان کرد: مشکلاتی که توسط مردم مطرح شد در 
جلسه  ای در سطح شهرستان بررسی شد و اقدامتی برای پیگیری امور در 
سطح استان را انجام خواهیم داد تا مشکلات مردم حل شود.نماینده ولی 
فقیه در استان هرمزگان بیان کرد:  با توجه به هدفگذاری ساخت یک میلیون 
 واحد مسکن توسط دولت، تاکید ویژه ای باید روی این حوزه انجام شود.
عبــادی زاده، با ذکر این نکته که پیگیری لازم بــرای اتمام پروژه های 
روستای فاریاب سنگویه انجام خواهیم داد، اذعان کرد:  تلاش می کنیم که 
با هماهنگی نهادهای متولی و انعکاس مشکلات مردم این روستا، انها حل 
و فصل بشود.وی، مبعث را به معنی مقاومت دانست و خاطرنشان کرد:  
عید مبعث روزی است که مردم با پیامبر برای مقاومت پیمان بستند. در 
برابر فشارها، تهدیدات، سختی ها و گرفتن خانه و زندگی هایشان مقاومت 
کردند و نتیجه آن نیز این بود که مسلمانان ثمره شیرین بعثت را به دست 
آوردند.امام جمعه بندرعباس تشریح کرد: قدرت اسلام و شعور مسلمانان 
نتیجه ای است که از بعثت گرفتیم. درخواست داریم که پیمان امت سازی 
را ببندیم و امت واحده اســلامی را به با همکاری شــیعه و سنی ایجاد 
کنیم چراکه عظمت و قدرت اسلام در گرو تحقق این امت اسلامی است.
عبادی زاده اذعان کرد: باید در مسیر آرمان پیامبر حرکت کنیم چراکه وقتی 
حرکت کردیم خداوند عزت ما را در دنیا بالا خواهد برد و باعث رسیدن 

به کمال بشریت خواهد شد.

رئیس کل دادگستری هرمزگان  خبر داد
 توقیف ۱۳ دستگاه خودروی حامل سوخت قاچاق 

در کوه های هشتبندی
  گروه خبر// رئیس کل دادگســتری اســتان هرمزگان از توقیف 
 ۱3 دســتگاه خــودروی حامل ســوخت قاچــاق در ارتفاعات و 
کوه های مشرف به بخش توکهور و هشتبندی هرمزگان خبر داد. مجتبی 
 قهرمانی  اظهار کرد:  این خودرو های حامل سوخت قاچاق به منظور 
شناسایی نشدن، در قالب یک کاروان و به صورت پنهانی در مسیرهای 
فرعی و ارتفاعات مشرف به بخش توکهور و هشتبندی تردد می کردند.
وی تصریح کرد: در ادامه روند پیشــگیری و مقابله با قاچاق سوخت 
در اســتان هرمزگان، مأموران انتظامی به دستور دادستان عمومی و 
انقلاب شهرستان میناب، ضمن اجرای کمین توسط یگان های عملیاتی 
در مســیر تردد قاچاقچیان، این خودروها را حین تردد شناســایی و 
توقیف نموده اند. رئیس کل دادگســتری هرمزگان در ادامه افزود: از 
خودروهای مذکــور، بیش از ۲5 هزار لیتر گازوئیل قاچاق به ارزش 
تقریبی ۲ میلیارد و ۸75 میلیون ریال کشف و ضبط شده است.قهرمانی  
همچنین با اعلام دســتگیری ۲ نفر در این رابطه، تأکید کرد: دستگاه 
قضایی در راستای وظایف ذاتی خود برای حفاظت از منابع ملی، اجازه 
هیچ گونه فعالیت سودجویانه توسط قاچاقچیان سوخت را نخواهند داد 
و مجازات مرتکبین چنین جرایمی قاطعانه و بدون اغماض خواهد بود.

خبری

طرح : فاطمه هوشنگی

روابط عمومی 
بیاييد طراوت و شادابی را با مصرف آبزيان به روحمان هديه دهيم شیلات هرمزگان 

برگزاری جشنواره خواجه  عطا ، سبک زندگی ساحلی و دریایی
فرهنگی،  جشنواره  نخستین  خبر//  گروه 
سبک  عطا  »خواجه  گردشگری  و  ورزشی 
زندگی ساحلی و دریایی« در محله خواجه 

عطای بندرعباس آغاز به کار کرد.
   به گزارش دریا، مدیر اجرایی این جشنواره 
گفت: این جشنواره شامل برگزاری رقابت ها 
و برنامه های مختلف فرهنگی و ورزشی مانند 

شنای دریایی، تفریحات ساحلی و بازی های 
بومی محلی مانند سرمهری و کاسه زدن است.

محمد احمدی زاده افزود: این جشــنواره که 
همزمان با عید مبعث آغاز شد، تا عید سعید 

فطر ادامه خواهد داشت.
  وی گفت: هدف از برگزاری این جشــنواره 
احیای فرهنگ، سنت ها و سبک زندگی مردم 

ساحل نشین و توســعه گردشگری ساحلی 
در این منطقه اســت.مدیر اجرایی نخستین 
جشنواره فرهنگی، ورزشــی و گردشگری 
خواجه عطاء سبک زندگی ساحلی و دریایی 
افزود: این جشنواره سال های آینده نیز برگزار 
خواهد شد تا به احیای فرهنگ بومی و توسعه 

گردشگری کمک کند.

  برگزاری جشن و اجرای گروههای موسیقی 
و هنری از برنامه های مراســم گشایش این 
جشنواره در ورزشــگاه محله خواجه عطا 
بود که با اســتقابل مردم مواجه شــد.محله 
خواجه عطا، یکی از محله های قدیمی شهر 
بندرعباس است که در ساحل این شهر واقع 

شده است.

مفقودی
برگ سبز ، کارت خودرو و کارت سوخت خودروی پژو پارس XU 7 مدل 1400رنگ سفید 

به شماره پلاک 835 س 96 ایران 81 و شماره موتورK 1624507 124 و شماره شاسی  
NAAN01CE6MK083200 بنام مسلم جیران پیران مفقود گردیده و از درجه اعتبارساقط می باشد

  

گروه خبر// شــهردار بندرعباس گفت: به برکت نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران وحدت ، اتحاد و برادری 
بین اهل تشــیع و تسنن وجود دارد که مهم ترین پیام 

مبعث نیز می باشد.
    بــه گزارش دریا، مهدی  نوبانی با حضور در جشــن عید 
سعید مبعث در مسجد جامع سورو با تبریک مبعث حضرت 

رســول اکرم )ص( بیــان کرد: امین و امانــت داری ویژگی 
 مهم پیامبر اســلام بود و نهادینه کردن این صفات شایســته  

مهم ترین شاخصه مدیران است.
   شهردار بندرعباس در ادامه گفت: محله ی سورو به عنوان یکی 
از محلات با هویت، قدیمی و با  فرهنگ بندرعباس می باشد 
 و  مجموعه ی شهرداری نیز به این محله نگاه ویژه ای دارد و 
در تلاش هستیم تا  خدمات مناسب و بهینه در شأن مردم این 

محله ارائه دهیم.

شهردار بندرعباس عنوان کرد

سورو ، محله ای قدیمی و با هویت

عروسی در شهر رویدر و آداب و رسوم مربوط به آن

گروه گزارش// شــهر رویدر در شهرستان 
خمیر قرار دارد و در گذشــته جزء ناحیه 

جهانگیریه بوده است. 
   مراســم عروســی در رویــدر دارای آداب 
و رســوم متعدد می باشــد. در شــهر رویدر 
رســم نیســت که عروس جهیزیه بــه خانه 
دامــاد ببرد. تمامی مخارج عروســی بر عهده 
 داماد اســت و پســر زمانی اقدام بــه ازدواج 
می کند که توانایی مخارج زندگی و عروســی 
را داشــته باشــد. والدین هم بــه فرزندان تا 
عروســی  و  ازدواج  مراســم  در  حــدودی 
کمــک نموده و در بســیاری از مــوارد چون 
 عــروس و دامــاد در ســنین پاییــن ازدواج 
مــی کننــد، مخارج عروســی با پــدر داماد 
اســت و بســتگی به این دارد کــه وضعیت 
مالــی پدر دامــاد و عروس بــه چه صورت 
 باشــد.در گذشــته و اکنون در بســیاری از 
مــوارد داماد بعــد از ازدواج تا زمــان آماده 
شــدن منزل شــخصی اش ممکن اســت در 
خانه پــدر و یا پدر خانمــش زندگی کرده و 
یا اگر اقوام آن ها در خارج از کشــور بوده و 
خانه آن ها خالی باشــد، برای مدتی در خانه 
 اقوامشــان زندگی می کنند و یــا خانه اجاره 
می کنند. همانگونه که پیش از این نیز عنوان گردید، 
 در گذشته در شهر رویدر در حد توان دختر به 
غریبه ها نمی دادند و دختران خود را به بیرون 
از رویدر کمتر می فرستاندند و بیشتر ازدواج ها 
فامیلی بوده و یا دختران و پســران رویدری با 
دختران و پسران مناطق نزدیک شهر رویدر و 

جنوب ایران ازدواج می کردند.
    در رویدر قدیم به کاری بودن پســر اهمیت 
زیــادی می دادنــد و اگر جوانی بیــکار بود، 
کمتر بــه او دختر می دادند. یکی از شــرایط 
پــدر عروس این بــود که داماد آینــده آن ها 
باید اهل کار و نان در آوردن باشــد. اما اکنون 
بســیاری از رســومات قدیمــی در ارتباط با 
 ازدواج و عروســی رنگ باخته و نوع کارها و 
فعالیت هایی که داماد برای امرار معاش خانواده 
انجام می دهد نسبت به گذشته تغییر کرده است. 
این نوشتار که با حمایت های فرهنگی شورای 
اسلامی شــهر رویدر و شهردار فرهنگ دوست 
و پر تلاش این شــهر جناب آقــای مهندس 
عبدالحکیم جعفری به رشته تحریر در می آید 
در نظر دارد به آداب و رســوم عروسی در شهر 
رویدر در بستر زمان از نگاه های متعدد بپردازد 
و نشان دهد که چه آداب و رسومی در ارتباط با 

ازدواج در گذشته در رویدر وجود داشته است. 
شباهت زیادی در مراسم ازدواج شهر رویدر با 
شهرستان بستک نیز وجود دارد.   مسایل مادی 
در عروســی های قدیم شهر رویدر جایگاهی 

نداشته است.
   میــزان مهریــه در رویــدر همانند بیشــتر 
مناطــق جنــوب ایران کــم بوده اســت و با 
توجه به مســایل اعتقادی مــردم و اعتمادی 
که به همدیگر داشــتند، معمــولا مهریه را کم 
می گرفتنــد. البته در حال حاضــر برخی از 
 خانــواده ها اندکی مهریــه را بالاتر هم تعیین 
می کنند. روال عروســی به این صورت بود که 
پس از جــواب مثبت دادن خانــواده عروس، 
یک شب خانواده داماد به نزد خانواده عروس 
می رفتند تا مقدمات عقد و عروســی را فراهم 
نمایند. فردای آن روز از طرف خانواده عروس 

و دامــاد دو گروه از زنان جمع شــده و به نزد 
مردم شــهر و اقوام و نزدیگان رفته و آن ها را 
به عروســی دعوت می کنند و به این دو گروه 
 زنان در اصطــلاح محلی خیلون می گویند. از 
خیلون ها به خوبی در خانــه عروس و داماد 

پذیرایی می شود. 
   خیلــون ها، زنان را به مراســم عروســی 
 دعوت نمــوده و از آن ها می خواهند تا برای 
وعده های صبحانه، ناهار و شام به خانه عروس 
و داماد بیایند. در گذشــته مراسم عروسی در 
رویدر همانند بســیاری از نقاط جنوب گاهی 
تا هفت شــبانه روز هم طول می کشــید. این 
هفت شــبانه روز از جمع کردن چوب و هیزم 
برای درســت کردن خوراک شــروع شده و 
تا شــب پایان عروســی ادامه پیدا می کرد. که 
البته و بعدها تبدیل به ســه شــبانه روز گردید 
و در حال حاضر هم بســتگی بــه توان مالی 

صاحب عروســی داشــته و معمولا دو روز به 
 طول می انجامد که دعــوت عمومی یک روز 
می باشد. اما خانواده هایی که توان مالی کمتری 
دارند، از افراد کمتری در عروسی دعوت نموده 
و بیشتر نزدیکان را دعوت می کنند. در مجموع 
عروسی را در خانه عروس دو شب می گیرند. 

روز اول مراسم حنابندان است. 
   در مراسم حنابندان عروس لباس سبز پوشیده 
و یا به سلیقه خودشــان لباس دیگر پوشیده و 
بر روی دســت و پاهای عروس حنا گذاشــته 
می شود. شخصی برای گذاشتن حنا به خانه ی 
عروس می آید. تمام دست عروس از نوک ناخن 
تا شانه و کل پاها با نقش حنا پوشیده می  شود. 
از این زمان عروس در حجاب می رود و دیگر 
به جز افراد خیلی نزدیک کسی او را نمی بیند. 

  حتی برای انجام کارهای ضروری و شخصی 
دو نفر از بستگان نزدیک او را همراهی می کنند. 
اجرای این مراســم به این صورت اســت که 
عروس خانم لباســی سبز  یا رنگ دیگر به تن 
 می پوشــد و با چادر و شالی سبز صورتش را 
مــی پوشــانند و در اتاقــی از اتــاق های 
خانــه ی پــدر، تشــکی بــرای وی پهــن 
 مــی گــردد وعــروس خانــم بــر روی آن 

می نشیند. 
   ســپس خانمی متبحــر در کار حنا گذاری، 
 در کــف پای عروس مشــغول حنا گذاشــتن 
می شــود تا در شــب بعد حنای اصلی خوب 
برپای عروس خانم رنگ بگیرد. از طرفی مادر 
عروس هم روی سر دخترش پول و شیرینی می 
ریزد و دختــران فامیل هم پس از جمع آوری 
 مبالغی بــه عنوان تبرک به هلهلــه و پایکوبی 
 می پردازند و شبی خوش را در کنار هم سپری 

می نماینــد. علیرغم تغییراتی که در مراســم 
عروســی ها ایجاد گردید، مراسم حنابندان یا 

حنانسو همچنان اجرا می گردد.
 روز پایانی که روز دوم عروســی محســوب 
می گردد، عروس لباس ســفید به تن می کند و 
به آن لباس تاجــی می گویند و در خانه داماد 
هم مراســم عروسی برقرار بوده و رقص محلی 
مردان و نزدیکان برقرار است. در رویدر رسم بر 
این بود که آرایشگر که در اصطلاح محلی به او 
مشاطه می گویند، برای آرایش عروس به خانه 
عروس آمده و در نزد او بوده تا آرایش عروس 
را تجدید نماید. اما در حال حاضر عروس را به 

آرایشگاه می برند.
    در مراســم عروســی زنــان کــه کنار هم 
نشســته اند در مورد زیبایی عروس و شــیوه 
کار مشاطه و آرایشــگر نظر می دهند. از نظر 
رســم غذا دادن در عروســی هم باید عنوان 
 نمــود کــه ظهر نخســتین روز عروســی در 
خانه ی پدر عروس )همچنین در خانه ی داماد( 
تمامی اقوام نزدیک مــادری و پدری عروس 
) عمه، خاله، عمو ها ، دایی ها با همســران و 
فرزندانشــان( برای ناهار دعوت می شــوند و 
معمولا غذایی که توســط آشپز در زمان قدیم  
تدارک دیده می شــد، گوشت تازه ی گوسفند 
یا بز بود و در حال حاضر از مرغ یا گوشــت 

گوساله استفاده می کنند.
   نــا گفتــه نماند که قبــلاً  به دلیــل ارزانی 
راس هــای بــز به جای گوشــت مــرغ، به 
 همــراه خــوار و بــار چند راس بز توســط 
خانواده ی داماد آورده می شد و در کنار آشپز 
قصاب هم مسئولیت ذبح کردن بزها را بر عهده 
داشــت و سپس گوشت های تازه را در اختیار 

آشــپز قرار می داد. اما در حال حاضر گوشت 
اصلــی به کار رفته در غــذای این روز و روز 
عروســی ترجیحاً گوشت گوساله و مرغ است 
کــه به هنگام تهیه ی خوار وبــار خریداری و 
 در فریزرخانه ی داماد یا جایی مناســب دیگر 

نگه داری می شود.
     اما در بین خانواده های متمول تر گوشــت 
قرمز به خصوص گوشــت بــز در طبخ غذای 
عروسی اســتفاده می گردد. در خانه پدر داماد 
هم چنین ضیافتی بر پاست اما همیشه گفته می 
شود عروسی در خانه ی عروس از شور و شوق 
خاصی بر خوردار اســت، چون علاوه بر تنوع 
مراسم، زنان بیشتر در مراسم شرکت نموده و در 

دوره قدیم زنان خودشان دف می زدند.
    نکته ی مهمی که باید ذکر شــود این اســت 
که درســت اســت که این روز دعوت از اقوام 
درجه یک فامیل است و زنان و مردان دعوت 
شــده اند اما مجلس و محفل مردان کاملًا مجزا 
از زنان اســت و به هیچ عنــوان مردی حتی 
عمو و یا دایی در اتاق هایی که زنان نشســته 
اند وارد نمــی گردند، مگر بنابه ضرورت که با 
 اطلاع قبلی صورت می پذیرد. در قدیم اندکی 
رســم با اکنون متفاوت تر بــود و چون همه 
اقوام در عروســی ها مشارکت داشتند، زنان و 
مردان فامیل در کنار هم به صاحب عروســی 
در طبخ خــوراک و غیره کمک مــی کردند.   
 خوراک عروســی در گذشته ســاده تر بود و 
وعده های بیشتری به مردم خوراک می دادند. اما 
 در حال حاضر با توجه به زیاد شدن جمعیت شهر و 
گران بودن مخارج عروســی وعده های غذایی 
کمتر شــده و بیشتر نزدیکان به عروسی دعوت 

می گردند.
    از نظــر برگزاری مراســم عروســی باید 
عنــوان نمود که در شــب پایانــی گروهی از 
مردان متشــخص داماد را به صورت دســته 
جمعی تــا خانه عــروس همراه با ســلام و 
 صلوات همراهی می کننــد، وارد خانه عروس 
 نمی گردند و سپس بزرگان فامیل داماد را همراهی 
می نمایند و پس از نشستن داماد کنار عروس 
بــر روی آن ها پول ریخته و بچه های کوچک 
هم مشغول شعف و شــادی و جمع کردن پول 
می گردند. نزدیکان داماد که بیشــتر شــامل 
پــدر داماد، عموی او و یا بــرادر بزرگ داماد 
هم بر روی اســتیج به عروس و داماد تبریک 
 می گویند و هــم با آن ها عکــس یادگاری 
می گیرند. اما در گذشته از استیج استفاده نمی 
 شده است. در نوشتار بعدی تلاش می گردد تا به 
بخش های دیگری از آداب و سنن عروسی در 

شهر رویدر پرداخته شود. 

دکترمحمد حسن نیا / دریا
@ gmail.comM.hassannia1354

)قسمت دوم(

  میزان مهریــه در رویدر همانند 
بیشــتر مناطق جنوب ایــران کم 
بوده اســت و با توجه به مســایل 
اعتقــادی مــردم و اعتمــادی کــه 
بــه همدیگــر داشــتند، معمــولا 
مهریــه را کم مــی گرفتنــد. البته 
در حال حاضر برخــی از خانواده ها 
 اندکی مهریــه را بالاتر هم تعیین 

می کنند

,,



امام حسن )ع( : هیچ ثروتی بزرگتر از عقل نیست
) روضه بحار ج 2 ص 111(

ثواب انتشار حدیث روز تقدیم به : 
بنیانگذار روزنامه دریا

زنده یاد حاج ایوب دبیری نژاد

پنجشنبه 12 اسفند 1400
29 رجب 1443
سال بیست و یکم شماره 3835

روزنامه منطقه جنوب کشور

آئین نامه اخلاق حرفه ای روزنامه دریا
روزنامه نگار موظف است ضمن دفاع از آزادی خبر و تفسیر و 
انتقاد، اسرار حرفه ای خود را حفظ کند و از افشای اطلاعات و 
اخباری که به صورت محرمانه به دست می آورد به جز مواردی 

که با حکم دادگاه مشخص می شود، خودداری کند.
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 گروه گزارش//  دکتر بهناز دربان فوق تخصص بیماری های 
گوارش و کبد کودکان از آمار نگران کننده چنته خوردگی 
در بین کودکان اســتان بخصوص در این موقع از سال و از 
عوارض بسیار خطرناک این مسمومیت خبر داد و همچنین 
خاطرنشان کرد که افزایش آگاهی عمومی و بویژه اطلاعات 
والدین نقش زیادی در پیشگیری از این تهدید همگانی در 

بین کودکان دارد.
  به گزارش وبدا// دکتر دربان عنوان نمود : متاســفانه 
هر ساله ما شاهد آسیب های غیرقابل جبران به کودکان 
عزیزمان در سطح استان و کشور بخاطر خوردن مواد 
سوزاننده هســتیم که اســتان ما یکی از استان هایی 
اســت که بالاترین آمار چنته خوردگــی را دارد. این 
فوق تخصص گــوارش کودکان تشــریح کرد : عمده 
 این مســمومیت ها بخاطر مصرف چنته )ماده قلیایی( 
می باشد که برای شستشــوی کولرها استفاده میشود . 
که دلیل اصلی مصرف آن توسط کودکان ؛ نگهداری و 
ریختن این ماده ســوزاننده در ظروفی مانند بطری آب 
معدنی، سطل آب وپارچ آب می باشد که کودک به اشتباه 
آن را بعنوان آب می خورد.یک دلیل دیگر برای خوردن  
 این مواد سوزاننده توســط کودکان این هست که  این 
مواد در مکان های نگهداری می شــود که براحتی در 
دسترس کودک اســت ، مانند طبقه پایین کابینت های 

آشپزخانه و..
   شــایان ذکر هســت که بلع مواد سوزاننده اسیدی و 
قلیایی منجر به آسیب شدید به مری می گردد. بنابراین 
بســیار اهمیت دارد که اینگونه مواد دور از دســترس 

کودکان باشد.
    نمونــه هایــی از ایــن مــواد اســیدی شــامل: 
 تمیزکننــده های ســرویس بهداشــتی هســتند که 
محتوی ســولفوریک و هیدروکلریک اسید می باشند، 
لوله باز کن های اســیدی)البته لوله باز کن نوع قلیایی 
 هم در بــازار موجود اســت(، ترکیبــات ضد زنگ، 
پاک کننده های استخرو مایعات باتری و.. نمونه هایی 
از مواد قلیایی ســوزاننده شامل: لوله باز کن، گاز پاک 

کن، نرم کننده مو، چنته و..
   مــواد قلیایی فاقد مزه و بو هســتند و معمولا مقدار 
بیشتری نسبت به مواد اسیدی)دارای بو و مزه هستند( 
مصرف شــده و باعث آسیب شدید به مری و در ادامه 
معده می شــود. بنابراین  باید بر این نکته بســیار مهم 
 تاکید کرد که آسیب دســتگاه گوارش بدنبال  بلع این 
مواد ســوزاننده غیر قابل جبران بوده و پس از آسیب 
شــدید نه تنها کودک دیگر قادر به خوردن از راه دهان 
نبوده )بــرای اینکه کودک بتوانــد از راه دهان غذا و 
مایعــات مصرف کند باید بطور منظــم هر ۲ تا 3هفته 

یکبار تحت آندوسکوپی جهت اتساع مری با بالون قرار 
گیرد( بلکه در درازمدت شانس بدخیمی های مری به 

هزار تا 3 هزار برابر می رسد. 
  پس بســیار حائــز اهمیت اســت که مــوارد ذکر 
 شــده پیشــگیری را با دقت تمام انجام داده تا شاهد 
 آسیب های جدی ناشی از بلع این مواد سوزاننده نباشیم. 

خانواده ها توصیه  های زیر را جدی بگیرند :
۱-  این مواد ســوزاننده به هیچ عنوان در مکان های 

قابل  دسترس کودکان قرار نگیرند.
۲- مواد مذکور در ظروف مناسب نگهداری شود و از 
ریختن آنها در ظروف آشپزخانه مانند بطری آب جدا 

خودداری شود.
3- در زمان اســتفاده از این مواد به هیچ وجه کودک 

در محیط نباشد .
4- جهت نگهداری از ظروفی اســتفاده شود که کودک 

قادر به باز کردن آن نباشد .
5- در طبقات بالای کمد یا کابینت نگهداری شود.

6- جهت نگهداری این مواد در منزل از درب های قفل 
کودک )child lock( در ظرف نگهداری اســتفاده 
شود که کودک قادر به باز کردن آن نباشد.اما اگر کودکی 
بطور ســهوا یا عمدا دچار بلع این مواد سوزاننده شود،  
در اسرع وقت به بیمارستان مراجعه نماید و چند نکته 

زیر را رعایت کنند:
۱- کودک را وادار به استفراغ نکنند 

۲- از مواد خنثی کننده ماده خورده شده استفاده نشود 
بعنوان مثال اگر کودک ماده اسیدی را خورده نباید یک 
ماده قلیایی به کودک بدهنــد.3- در برخی منابع ذکر 
می شود که والدین مجاز هستند تنها حجم کمی آب یا 
شیر به کودک بدهند ولی در صورتیکه که این کار برای 
کودک حالت تهوع ایجاد کند واحتمال استفراغ وجود 
داشته باشد .- چون برگشت این مواد سوزاننده منجر به 

سوزاندن بیشتر مری و حتی مجاری تنفسی می شود .
 - توصیــه بــه انجــام ایــن کار هــم نمی شــود. 
کــودکان   تمــام  بــرای  ســلامتی  آرزوی   بــا 
 سرزمین نمان، امیدواریم با اطلاع رسانی بیشتر در این 
 موضوع ، همگــی در نجات جان کودکانمان ســهیم 

باشیم.

افزایش شیوع مسمومیت با چنته در کودکان هرمزگانی
 ۱۲ مورد مراجعه به بیمارستان کودکان با تشخیص مسمومیت با چنته در دو هفته اخیر 

توسط پزشک فوق تخصص گوارش کودکان گزارش شد

 
گروه گزارش// ضایعات محصولات کشــاورزی پس از 
برداشــت به معضلی بزرگ در کشاورزی تبدیل شده، 
ضایعاتــی که می تواند فــرآوری آن ارزآوری به همراه 

داشته باشد. 
   کشاورزی یکی از مولفه های اصلی تامین نیازهای یک 
کشور اســت چرا که اصلی ترین نیاز مردم یک کشور به 
محصولات غذایی اســت که به صورت روزمره از آن ها 
اســتفاده می کنند و بخش عمده این مواد غذایی از طریق 
کشــاورزی تامین  می شــود. یکی از نخستین مولفه های 
خودکفایی در هر کشوری خودکفایی در تولید محصولات 
 کشاورزی است و یکی از مهم ترین مسائل در کشاورزی 
هم افزایش بهره وری اســت.به گزارش تسنیم ، می دانیم 
که یک محصول کشــاورزی یا باغی با وجود اینکه شاید 
قیمتش در بازار آنچنان گران نباشد اما ارزان هم به دست 
نمی آید چرا که حجم وسیعی است از یکی گران قیمت ترین 
مواد حیاتی ما یعنی آب و ســاعت ها کار سنگین نیروی 
انسانی صرف آن می شود از این رو بحث افزایش بهره وری 
مهم ترین مسئله در کشاورزی اســت و این یعنی ما باید 
بتوانیم از همان میزان کشــتی کــه داریم محصول نهایی 
بیشتری برداشت کنیم که یکی از راه های اساسی رسیدن به 
این موضوع کاهش ضایعات کشاورزی است. عضو هیئت 
علمی باغبانی مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع 
طبیعی استان هرمزگان در  گفت  وگو با خبرنگار تسنیم در 
بندرعباس اظهار داشت: یکی از معضلاتی که در کشاورزی 
کشور وجود دارد در بحث فرآوری محصولات کشاورزی 

و باغبانــی و همچنین ضایعات بالای محصولات پس از 
برداشت در این حوزه اســت. بابک مدنی افزود: به دلیل 
عدم استفاده از راهکارهای اصولی و نوین در کشاورزی و 
باغبانی بخشی از محصولات ما تبدیل به ضایعات می شود 
اما بسیاری از کشــورها از همین ضایعات هم ارزآوری 
می کننــد.وی با بیان اینکه یکــی از دلایلی که ضایعات 
محصولات را بالا می برد به مسائلی پیش و پس از برداشت 
مربوط می شــود، افزود: در این حوزه برآوردی که داریم 
این است که بیش از 4۰ درصد محصولات برداشت شده 
ضایعات می شــوند.متخصص تکنولوژی پس از برداشت 
محصولات باغی بیان  کرد: کشــورهای توسعه یافته مانند 
کشــورهای اروپایی روش هــا و تکنیک هایی به وجود 
آورده اند که این روش ها و تکنیک ها باعث شده ضایعات 
کم شود و علاوه بر این میزان با فرآوری ضایعاتی که باقی 

می ماند نیز به درآمدهایی دست پیدا کرده اند.
   مدنی تاکید کرد: مراقبت های کمی که کشــاورزان قبل 
از برداشــت از باغ های خود انجام می دهند سبب می شود 
ضایعات محصــولات افزایش پیدا کند بــه عنوان مثال 
باغداران ممکن است هرس انجام ندهند و یا با تکنیک های 

روز آشنا نباشند  و همین امر ضایعات را افزایش دهد.

عضو هیئــت علمی باغبانی مرکز تحقیقــات و آموزش 
کشاورزی و منابع طبیعی استان هرمزگان اظهار داشت: به 
عنوان مثال یکی از مسائلی که در محصول خرما تأثیرگذار 
است بحث گرده افشانی آن است که در حال حاضر با دست 
انجام می شــود و از رقم های نر محلی استفاده می شود در 
حالی که ارقام نری در اســتان های دیگر وجود دارند که 
اگر از آن ها برای گرده افشانی استفاده شود کیفیت محصول 
بیشتر می شود. به عنوان مثال در استان خوزستان رقم هایی 
وجود دارد کــه گرده  زایی مطلوبی دارند.وی افزود: عامل 
دیگر بحث تنُکَ میوه اســت که ســبب می شود کیفیت 
محصول بهتر شــود و اندازه میوه بالاتــر برود، کوددهی 
به موقع و متناســب نیز دیگر عامل تاثیرگذار در کاهش 
ضایعات محصولات است متاسفانه مشاهدات میدانی در 
مناطق مختلف حاکی از این است که کشاورزان از حد با 
بیش از حد مجاز استفاده می کنند و یا کمتر از حد مجاز و 
این امر ســبب کاهش کیفیت محصول می شود.مدنی بیان  
کرد: روش برداشــت محصول در کشورهای پیشرفته از 
روش سنتی به روش ماشینی تبدیل شده اما در کشور ما 
هنوز این امر رایج نشده است، روش ماشینی سبب می شود 
ضایعات کاهش پیدا کند و در مورد خرما برداشت ماشینی 

هنوز رایج نشده و به صورت سنتی ایجاد می شود و همین 
امر ضایعات را افزایش می دهد.

  وی ادامه داد: یکی از مشــکلات در برداشــت خرمای 
کشــاورزان هرمزگانی نا همرســی خرما است که وقتی 
کشاورزان خرما را برداشت می کنند در محصول برداشت 
شده هم خرما وجود داد، هم رطب و هم خارک که این ها 
مراحل مختلف رسیدن خرما است اما اگر عوامل بهینه سازی 
محصول رعایت شود باعث می شود تمام این انواع در زمان 
خود برداشت شوند و ضایعات کاهش پیدا  کند.عضو هیئت 
علمی باغبانی مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع 
طبیعی استان هرمزگان تاکید کرد: مشکل بعدی خشکیدگی 
خوشه  خرما است که گاها در نخیلات استان هرمزگان دیده 
می شود که این امر هم ضایعات خرما را بالا می برد و کیفیت 
محصول را پایین می آورد اما اگر مسائل در گرده افشانی، 
آبیاری، کوددهی و ... رعایت شــود این اتفاقات نمی افتد.

وی خاطرنشان کرد: عدم وجود سردخانه های مجهز،عدم 
استفاده از پوشش های خوراکی، عدم شستشوی محصول 
و مشکلات مربوط به انبارداری از دیگر مسائل در حوزه 

محصولات کشاورزی و باغبانی کشور است.
  مدنی عنوان  کرد: کشورهای پیشرفته از فرآوری ضایعات 

محصولات کشــاورزی و باغبانی به درآمد ارزی بالایی 
رســیده اند به این نحو که از میوه هایی  که برای تازه خوری 
استفاده می شود می توان با فرآوری  اتانول، الکل و سرکه 
تولید کرد و همچنین بیوگازها هم که جایگزین سوخت های 
فسیلی است را می توان تولید کرد.عضو هیئت علمی باغبانی 
مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان 
هرمزگان اضافه کرد: هم اکنون اســترالیا برای این موضوع 

اهمیت ویژه ای را قائل شده اســت و از ضایعات بیوگاز 
برای اســتفاده به عنوان سوخت اتومبیل تولید می کند.وی 
خاطرنشــان کرد: تولید چیپس، پودر میوه، روغن میوه و 
مواد دارویی نیز دیگر مسائلی است که می توان از ضایعات 

میوه تولید کرد و با آن ها به ارزآوری رسید.

     ضایعات کشاورزی که فر

ســردخانه های  وجــود  عــدم   
مجهز،عدم استفاده از پوشش های 
خوراکی، عدم شستشوی محصول 
و مشکلات مربوط به انبارداری از 
دیگر مســائل در حوزه محصولات 

کشاورزی و باغبانی کشور است

,,

نماینده ولی فقیه درهرمزگان :

تحقق تمدن نوین اسلامی یک اصل است

گروه خبر//  نماینده ولی فقیه در هرمزگان گفت: 
گام دوم انقلاب، تحقق مقدماتی بوده که در بعثت 

پیامبر اکرم)ص( مطرح شد.
  این امر نشان دهنده اینست که تحقق تمدن نوین 
اسلامی برای ما یک اصل است.حجت الاسلام محمد 
عبادی زاده در دیدار با نخبگان و علمای اهل سنت 
و شــیعه بستک که در مدرسه دینی اهل سنت این 
شهرستان برگزار شد، مسلمانان یک زمانی در نقاط 
مختلف جهان، میدان دار عرصه علم، دانش و قدرت 
بودند، تصریح کرد: مسلمانان به برکت اسلام تولید 
قدرت کردند و ما نیز باید به برکت اسلام این قدرت 
را بازیابــی کنیم.به گزارش خبرگزاری مهر، وی با 
بیان اینکه نشــر علم زکات علم است، خاطرنشان 
کرد: امروز جوانان ایرانیو از جمله بستک به دست 
توانای فرهیختگان این منطقه رشد خواهند کرد.امام 
جمعه بندرعباس اظهارداشت: سطح توقع از بستک 

بسیار بالا است؛ چراکه این شهرستان به فرهیختگی 
شناخته شده است؛ نوع فعالیت های اقتصادی که در 
این منطقه در حال انجام است امید یک آینده روشن 
را به ما می دهد.حجت الاسلام عبادی زاده تشریح 
کرد: در بازدید از مجموعه های تولیدی بســتک، 
تلاش های مردم این منطقه را از نزدیک مشــاهده 

کردیم که البته این فعالیت ها کافی نیست.
*  جوانان محور گام دوم انقلاب هستند

    امام جمعه بندرعباس اظهارداشــت: جوانان ما 
امروز محور گام دوم انقلاب هستند که باید توسط 
شما در مســیر الهی قرار بگیرند؛ چراکه امروز با 
مهم ترین چالش روبرو هستند.نماینده ولی فقیه در 
استان هرمزگان ابراز کرد: در حوزه جهاد تبیین باید 
وارد تهاجمی شویم و به فضل الهی آینده ای روشن 
با دستان توانمند جوانان و با راهبری قشر فرهیخته 

ما رقم خواهد خورد.
* بزرگ ترین سرمایه بستک، نیروی انسانی 

فرهیخته است
  حجت الاســلام عبادی زاده، با ذکر این نکته که با 

کمک فرهیختگان می توان ظرفیت های بســتک 
را بالفعل کنیم، تصریح کرد: بزرگ ترین ســرمایه 
شهرستان بستک، سرمایه فرهیختگی نیروی انسانی 
است که این ظرفیت می تواند در راستای پیشرفت 
و توســعه منطقه قرار گیــرد.وی، ضمن تاکید بر 
تدوین نقشــه راه توسعه شهرســتان، خاطرنشان 
کرد: نقشــه راهی ذیل نقشه راه استان برای تحقق 
اهداف ترسیم شود تا از گرفتار شدن به روزمرگی 
جلوگیری شود.امام جمعه بندرعباس بیان کرد: در 
حوزه ســرمایه گذاری ظرفیت های بسیار زیادی 
در شهرســتان بســتک وجــود دارد و اقدام های 
بســیار بزرگی در حوزه های کشــاورزی و غیره 
در حال انجام اســت و می توان با گسترش صنایع 
تبدیلی بســیاری از گره های شهرستان را باز کرد.
حجت الاســلام عبادی زاده تشریح کرد: گسترش 
چرخه های تولید بســیار با اهمیت است و اگر به 
ســمت تکمیل این چرخه ها و زنجیره های تولید 
گام برداریم، امکان خلق سرمایه بیشتری و توسعه 
ظرفیت های اشــتغال وجود دارد و می توان گفت 
با تمرکز بر ســرمایه گذاری در این بخش، می توان 

توسعه اقتصادی را رقم زد.وی، با ذکر این نکته که 
باید در راســتای تحقق هر خانه یک کارخانه گام 
برداریم، عنوان کرد: بانوان ما در گذشته در اقتصاد 
خانواده سهم داشــتند و نباید این سهم  را از آن ها 
گرفت. بسیاری از خانواده ها می توانند با تمرکز بر 
مشاغل خانگی نقش مهمی را در اقتصاد شهرستان 

ایفا کنند.
*  نقشــه راه توسعه بستک برای پرهیز از 

روزمرگی تدوین شود
  امام جمعه بندرعباس اظهار کرد: دیدار با مردم و 
اقشار فرهیخته مردم همواره یکی از مواردی است 
که مورد تاکید من قرار دارد و ســعی می کنم که در 
سفرها این برنامه را به صورت ویژه در دستورکار 
قرار دهم.وی، با ذکر این نکته که پیامبر اسلام )ص( 
جلــوه و تجلی اعظم خداوند اســت، عنوان کرد: 
برای ساختن یک امت متناسب با بعثت، سختی ها 
و مشــکلات زیادی تحمل شد تا امتی نمونه میان 
امت ها ایجاد شود، ما نیز باید با اتصال به مبعث، به 
دنبال ایجاد یک امتی باشیم که بتواند ایران و اسلام 

را به نقطه عزت و سربلندی برساند.

گروه خبر //   رئیس کل دادگستری هرمزگان 
از کشف ۲۰ هزار لیتر سوخت قاچاق در نوار 

ساحلی جزیره قشم خبر داد.
   رئیس کل دادگســتری هرمــزگان اظهار 
داشــت: در ادامه روند پیشگیری و مقابله با 
قاچاق  فرآورده های نفتی در استان، به دستور 
دادســتان عمومی و انقلاب قشــم، مأموران 
دریابانی ضمن اجرای طرح ضربتی و پس از 
تشکیل اکیپ های منسجم، نسبت به پاکسازی 
نوار ساحلی این جزیره از لوث وجود مخازن، 
بارانداز ها و جایگاه های نگهداری سوخت 
قاچاق اقدام نمودند. مجتبی قهرمانی در ادامه 
افزود: تیم های عملیاتی دریابانی در جریان 
اجرای این طرح، ضمن شناســایی یک عدد 
مشک حاوی سوخت قاچاق، در بازرسی از 
آن، ۲۰ هزار لیتر گازوئیل را کشــف و ضبط 
نمودند.وی همچنین با اعلام دســتگیری ۲ 
نفر در این رابطه، تصریح کرد: ارزش تقریبی 

محموله سوخت کشف شده بیش از ۲ میلیارد 
و دویست و چهل میلیون ریال می باشد.رئیس 
کل دادگستری هرمزگان در پایان با هشدار به 
قاچاقچیان فرآورده نفتی، تأکید کرد: دستگاه 
قضایی در راســتای عمل به وظایف قانونی 
خود، با عزمی جدی به منظور صیانت از منابع 
ملی، مرتکبین قاچاق سوخت را تحت تعقیب 
قرار خواهد داد و قاطعانه با آنها در هر مقام و 

موقعیتی که باشند برخورد خواهد کرد.

 کشف ۲۰ هزار لیتر سوخت قاچاق 
در نوار ساحلی جزیره قشم 
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